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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Palkovics László, technológiai és ipari miniszter

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miközben a hanyatló Nyugaton bejelentés után bárki 
használhatja, Magyarországon miért nem lehet telepíteni erkélynapelemet?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A g7.hu portálon megjelent „Kapható a boltban, csökkenti a rezsit, de nem használhatod: káosz van
az erkélynapelemek körül„ című cikk az erkélynapelem használatáról, vagyis magyarországi nem
használatáról ír:

„Az  erkélynapelemről  először  itt  írtunk,  majd  második  cikkünkben  bemutattuk,  hogy  a
magyarországi áramszolgáltatók az általános szerződési feltételeik (ászf) szerint nem engedik meg
a használatát.

Röviden összefoglalva az alaphelyzet a következő:

• A kis teljesítményű, erkélyre házilag felszerelhető napelemes rendszerek olyan termékek, 
amelyek a konnektorba dughatók, és amennyiben süt a nap, egy saját átalakítón 
(mikroinverteren) keresztül áramot táplálnak a lakás hálózatába.

• A termék egyszerű modulokból áll, megvásárolható a műszaki boltokban, és nem kell a 
telepítéséhez szakember.

• A névleges teljesítménye általában legfeljebb 800 watt, ami azt jelenti, hogy ideális 
körülmények között sem termel sok áramot, ezért tipikusan arra lehet csak jó, hogy egy 
háztartás állandó napközbeni fogyasztóinak (például hűtő, fagyasztó, villanybojler, 
légkondi, wifirouter) „besegítsen”.

• A termék használata az európai országokban általában csak bejelentéshez kötött (ennek 
részleteiről alább írunk).

• Magyarországon viszont az áramszolgáltatók álláspontja szerint a használata tilos, 
biztonsági és technológiai okokból, ennek elég bonyolult részleteit korábbi cikkünkben 
mutattuk be. A lényeg, hogy aki áramtermelő készüléket dug a konnektorba, azt 
figyelmeztetés után akár le is kapcsolhatják a közműhálózatról.



 
(…)

Mindezt  csak  azért  mutattuk  be,  hogy  érthető  legyen,  Németországban  az  erkélynapelem  egy
szimpla műszaki cikk, és két egyszerű regisztráció után be lehet dugni a konnektorba. Bizonyos
esetekben speciális dugaljt is kér a szolgáltató, de például Ausztriában, Hollandiában és Svájcban
nincs ilyen követelmény, és ott még egyszerűbb a bejelentés.

(…)

A német  szabályozás  csak  600 wattig  engedi  a  használatot,  és  Magyarországról  nézve  nagyon
furcsa,  de  André  Krisztina  épp  azt  magyarázta  nekünk,  hogy  ők  Németországban  most  azért
küzdenek, hogy 800 watt legyen a felső határ, és az osztrák-holland példához hasonlóan ne lehessen
speciális csatlakozóhoz kötni a használatot.

A 600-800 watt  azonban azért  fontos  körülmény, mert  ennek hátterében egy európai  bizottsági
rendelet (értelmezése) áll. (A szöveg itt olvasható magyarul.) Ez a rendelet csak a 0,8 kilowatt (800
watt)  feletti  rendszereket  minősíti  „jelentősnek”,  vagyis  az  erkélynapelemekhez  hasonló  kis
rendszereket nem. Ez ebben az esetben jogi definíció, de tartalmilag az a lényege, hogy ha valaki
csak  egy  ilyen  kis  méretű  áramtermelő  egységet  köt  a  háztartására,  akkor  annak  hatása
jelentéktelen. Jelen esetben ez körülbelül azt jelenti, hogy a rendszer nem nagyon tud annyi áramot
termelni, amennyit egy átlagos háztartásban a fogyasztók az adott pillanatban ne tudnának azonnal
felvenni.

(…)

hétköznapok valósága ugyanis az, hogy

• a rezsinövekedés miatt a kereslet óriási lesz a termék iránt,
• vélhetően ehhez a kínálat is felzárkózik,
• és a kockázatvállaló vevők a pontos jogértelmezés nélkül azonnal a szürke zónába fognak 

csúszni a használattal, mert azt adott esetben elég nehéz lesz egyáltalán észrevenni, majd 
megtiltani.

Márpedig ha valamilyen oknál fogva a magyar hálózatokon ezek a berendezések tényleg biztonsági
kockázatokat  rejtenek,  akkor  érdemes  lenne  elkerülni,  hogy  balesetek  és  károk  jelentsék  azt  a
precedenst, ami a kérdés tisztázásához vezet.”

 

Kérdezem Önt:

Miközben a hanyatló Nyugaton bejelentés után bárki használhatja, Magyarországon miért nem lehet
telepíteni erkélynapelemet?

 

Budapest, 2022. augusztus 21.
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Tisztelettel:

Dr. Vadai Ágnes

Demokratikus Koalíció
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